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سال سخت سینمای ایران در حالی 
به ماه های پایانی خود نزدیک می شود 
که به نظر می رسد ســینمای ایران در 
سال ۱۴۰۰ نیز روزهای سختی در پیش 
دارد؛ زیرا بودجه تخصیصی به سینما 
برای سال ۱۴۰۰ جوابگوی مشکلات 

این صنعت نیست.
به گزارش خبرنگار ایلنــا، بودجه 
سینمایی کشور در سال آینده با رشد ۶۵ 
میلیارد تومانی نسبت به سال گذشته با 
رقم ۲۷۵ میلیارد تومان تقدیم مجلس 
شد. رقمی که به ســازمان سینمایی و 
شرکت ها و موسسه های تابعه اختصاص 
می یابد و در این میان سهم هر کدام به 
طور جداگانه ذکر شــده است. در سال 
۱۳۹۹ بودجه ســینمایی کشور ۲۱۰ 
میلیارد تومان بود کــه به طور طبیعی 
تمامی آن محقق نشده است و باید منتظر 
انتشار اسناد مالی مربوط به سازمان های 
مختلف زیرمجموعه سازمان سینمایی 
باشیم تا نسبت به آن بتوان ارزیابی دقیق 
انجام داد. اما آنچه در بودجه سینمایی 
کشور در ســال ۱۴۰۰ مشخص است 
رشد نســبی ارقام مربوط به هر بخش 
است که با احتســاب نرخ تورم در سال 
جاری و پیش بینی نسبت به تورم سال 
آینده بــه نظر می رســد نمی توان این 
افزایش را برای سینمای ایران چشمگیر 

دانست.
پولسینماکجاخرجمیشود؟

سازمان سینمایی زیرمجموعه های 
مختلفــی دارد که بــرای هــر کدام 
جداگانه ردیفی مشــخص شده؛ برای 
مثال حمایت از جشنواره فیلم فجر ۲۰ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان و حدود 
۱۷۲ میلیارد تومــان هم برای حمایت 
و گسترش سینمای ملی درنظر گرفته 

شده است.
در جدول بودجه سازمان سینمایی 
بــرای حمایــت از فیلم هــای فاخر و 
ارزشمند رقم ۲۹ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان درنظر گرفته شــده که یکی از 
ردیف های بحث برانگیز بودجه اســت 
چراکه پروژه فیلم های فاخر اصولا محل 
اختلاف میان ســینماگران و مدیران 
اســت و هیچ متر و معیــاری برای آن 

وجود ندارد.
همچنین مبلغ یک میلیارد و ۵۰۰ 
تومان برای طرح سینما سیار، ۲ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون تومان بــرای تولیدات 
مشترک با دیگر کشورها، ۴ میلیارد و 
۳۰۰ میلیون تومان برای سینمای هنر 
و تجربه و اکران فیلم های خاص و یک 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان برای پروژه 
صیانت از آثار سینمایی و مبارزه با قاچاق 

فیلم در نظر گرفته شده است.
مبلغ ۱۴ میلیــارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان برای توسعه صنعت انیمیشن، ۲۰ 
میلیارد تومان کمک به صنوف سینمایی 
و موزه ســینما از دیگر بندهای بودجه 

سازمان سینمایی در سال ۱۴۰۰ است.
شــیوع ویروس کرونــا و بیکاری 
بسیاری از عوامل ســینما در کنار ضرر 
و زیان ناشــی از تعطیلی سینما باعث 
شده است ســینمای ایران برای سال 
۱۴۰۰ روزهای ســختی در انتظارش 
باشــد. روزهایی که با افزایش بودجه 
و حمایــت دولت می تواند بــا آرامش 

بیشتری سپری شود.
اینهمهجشنوارهبرایچیست؟

محســن علی اکبری، تهیه کننده 
ســینما، با اشــاره به بودجه سینما در 
ســال ۱۴۰۰ و لزوم اولویت بندی آن 
به ایلنا گفت: ســینمای ایران به دلیل 
اینکه ســینمای خاص اســت و اکران 
فیلم هایمان در ســایر کشورها اندک 
و محدود اســت و با توجه بــه کرونا که 
در ســال جاری در کشــور پیش آمد؛ 
بودجه سینما در سال آینده را می توان 
در سه بخش اولویت بندی کرد: دسته 
نخست ســینماداران هســتند که در 
بخش خصوصی فعالیــت می کنند با 
هزینه هایی مثل حقــوق کارمندان و 
قبوض گاز و برق و آب و تلفن و عوارض 
مالیاتی روبرو هســتند که شاید دولت 
بتواند با بخشــودگی قبوض در ســال 
جاری از این گروه که به دلیل شیوع کرونا 
هیچ درآمدی حاصل نکردند؛ حمایت 
کرده و کمی از آلام آن ها بکاهد. از طرفی 
صنعت سینما در حال نابودی است که 
دولت باید بودجه ای را برای آن در نظر 
بگیرد که با این میزان افزایش نمی توان 

به آن امیدوار بود.
وی در ادامه گفت: نکته دوم درباره 
سینماگران اســت که در سال جاری 
بیــش از ۸۰ درصد هنرمنــدان بیکار 
بودند. ســال گذشته ســینمای ایران 
۱۲۰ فیلم تولید کرد کــه این عدد در 
سال جاری شاید به ۴۰ فیلم برسد و این 
یعنی تعداد زیادی از هنرمندان بیکار 
و با مشکلات معیشتی و مالی بسیاری 
دست به گریبان هستند. دولت باید برای 
این موضوع با اختصاص بودجه ای جهت 
تامین مالی آن ها و جبران خسارت های 
ایام بیکاری اهتمام داشــته باشد. این 
کمک ها در قالب وام بلاعوض باید طوری 
در اختیار ســینماگران قــرار بگیرد تا 
بخشی از مشکلات ناشی از شیوع کرونا و 

بیکاری آن ها را برطرف کند.
تهیه کننده »پاداش سکوت« در ادامه 
افزود: نکته سوم بودجه تولیدات به روز 
سینمایی است. ما از سیستم فیلمسازی 
دهه های قبل عبور کردیم و به ســمت 
ســینمای دیجیتال پیش رفته ایم که 
بخش عمده ای از آن روی کامپیوتر و با 
نرم افزار شکل می گیرد. دولت باید این 
بخش ها را با حمایت و اختصاص بودجه 
تقویت کند تا بتواند امکانات روز دنیا را 
وارد کند یا بخشی از آن را در داخل تامین 
کند. افراد بسیاری در داخل هستند که 

نسبت به CGI تسلط دارند و نیازمند 
توجه و حمایت از سوی دولت هستند 
تا بتوانند در این عرصه رشد و پیشرفت 
کنند. رشد و گسترش این بخش باعث 
می شود سینمای ایران از تکنولوژی های 
روز دنیا عقب نماند و آثار تولید شــده 

مبتنی بر علم روز دنیا ساخته شود.
وی در بخشی دیگر از صحبت هایش 
با اشاره به سرمایه گذاری در سینما گفت: 
نکته دیگری که درباره بودجه می توان 
گفت درباره بخشــی از سرمایه گذاران 
داخل ســینما اســت. منهای بخش 
محــدودی از افــرادی کــه از راه های 
مشکوک و شــاید غیرقانونی سرمایه 
برخی آثار را تامین می کنند، اکثریت 
سرمایه گذاران با شــوق و انگیزه ای در 
این حوزه سرمایه گذاری می کنند که 
با وجود کرونا و بسته شدن سینماها و 
تغییر فرهنگ فیلم دیدن از طریق اکران 
آنلاین، سرمایه هایشــان از بین رفته 
یا کوچک شده اســت. متاسفانه اکران 
آنلاین هم نتوانسته توقعات صاحبان 
آثار را برآورده کند و قاچاق سریع فیلم ها 
و پخش از شبکه های ماهواره ای در این 
مســیر همواره مانع از درآمدزایی برای 

فیلم ها شده است.
علی اکبــری افــزود: در مجمــوع 
ســال ۱۴۰۰ برای ســینمای ایران و 
سینماگران سال ســختی خواهد بود. 
در سینما فقط مســئله مالی درمیان 
نیست بلکه انرژی هایی که از بین رفت 
و لطمات روحی که به سینماگران وارد 
شد، صدمات جبران ناپذیری به سینما 
زده اســت لذا دولت باید یک بازنگری 
نسبت به خدمات خود برای هنرمندان 
در سال آینده داشــته باشد. این یعنی 
فقط بــا ۱۰۰درصد افزایــش بودجه 

می توان مشکلات را برطرف کرد.
وی با اشــاره به لــزوم صرفه جویی 
در برخی هزینه هــای اضافی از جمله 
برگــزاری جشــنواره های متعدد در 
کشور گفت: به هر حال نمی توانیم منکر 
جشنواره باشیم و کشوری که تولیدات 
متعدد دارد قطعا نیاز به جشنواره دارد اما 
اینکه جشنواره های متعدد برگزار کنیم، 
اشتباه است. من همواره حتی در شرایط 
عادی با تعدد جشنواره ها مخالف بوده ام. 

مثلا ما جشنواره کودک برگزار می کنیم 
با ۵ فیلم کودک در سال، این غلط است. 
جشنواره فیلم سینماحقیقت هم با تعداد 
محدودی فیلم برگزار می شود. به نظر 
می رسد بسیاری از این جشنواره ها قابل 

ادغام در یکدیگرند. 
اگرتمامارقامبودجهمحققنشود!

»۳۱۹ هزار میلیارد تومان کسری« 
و »غیرواقعی بودن ۵۹۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه« نگرانی های زیادی برای 
بودجه سال آینده به وجود آورده است. 
با این حال دولت اصرار دارد که درصورت 
تحقق رقم فروش نفت و میعانات گازی 
و نیز درآمدزایی از حوزه مالیات و دیگر 
درآمدهای دولت، بخش قابل توجهی از 
بودجه قابل تحقق است و اگر هم کسری 
متوجه این بخش شود چندان قابل توجه 
نخواهد بود، اما منتقدان معتقدند دولت 
قادر به تحقق این درآمدها نیست و اغلب 
برآوردهایی که در بودجه انجام می شود، 
بدون تشــریح نحوه انجام محاسبات 
است و اغلب این کســری ها به ویژه در 
بخش های عمرانی، ردیف های بودجه 
ســازمان ها و نهادها و به ویژه پرداخت 
بدهی های دولت خود را نشان خواهد 
داد. طبعا حوزه فرهنگ نیز از آثار سوء 
عدم تحقق کامل بودجه بی تاثیر نخواهد 
بود و این یعنی برخی از ارقامی که روی 
کاغذ برای همه ی بخش ها و نیز سینما 

درنظر گرفته شده، شاید محقق نشود.
رضا سعیدی پور، عضو هیات مدیره 
انجمن ســینماداران کشــور، به ایلنا 
گفت: بودجه ای که سازمان سینمایی 
در سال ۹۹ داشت، برای برطرف کردن 
مشکلات ســینما که ناشــی از شیوع 
ویروس کرونا بود، حداقل ها را نیز تامین 
نمی کرد. حال در شــرایطی که تمام 
سالن های سینما در آستانه ورشکستگی 
و پرســنل آنها در حال اخراج یا معرفی 
به بیمه بیکاری هستند؛ بخش سینما 
با کمبود حاد بودجه روبرو شده است. 

باید بدانیم که بودجه ای 
که هر ســال مصوب 
می شد و بیش از ۷۰ 
از درصــد تخصیص 
پیدا نمی کرد، همواره 
سینمای ایران را در 
بخش هــای مختلف 
بــا مشــکل روبــرو 
کرده و امــروز حتی 
با فرض افزایش ۳۰ 
درصدی، این بودجه 
نمی تواند مشکلات 
ســینما را حــل و 
فصل کنــد؛ چراکه  

در بهتریــن حالت 
۷۰درصد از آن محقق می شود که این 

یعنی همان بودجه سال گذشته.
ســعیدی پور افزود: مشکلاتی که 
در تولید و بازسازی سینماها داریم به 
خاطر شیوع کرونا امروز بیشتر هم شده 
و اگر سینماها بخواهند سیستم های 
فنی خود را درســت یا نوسازی کنند، 
قطعا در تامین بودجه با مشکلاتی روبرو 

می شوند.

وی با اشاره به اولویت های بودجه ای 
سینمای ایران در ســال آینده گفت: 
تولید فیلم و توجه به زیرساخت ها باید 
توامان انجام شود. نمی توان تولید فیلم 
را متوقف کــرد و در کنار آن توقع رونق 
سینما را داشــت. در چند ماه گذشته 
فیلم های بســیاری تولید شده است و 
باید بســتری برای رونق اکران فراهم 
شود. سینما با تولید فیلم زنده است و 
اگر فیلم تولید نشود چراغ سینما روشن 
نمی شود. ســینماهای قدیمی؛ حتی 
سالن های مدرن هم فقط با فیلم خوب 
رونق می گیرند. مگر در چند ماه گذشته 
ســالن های مدرن ما خالی از جمعیت 
نبودند؟ همه اینها به خاطر نبود فیلم 
خوب است. پس نمی توان اولویت بودجه 
را تنها به زیرساخت ها اختصاص داد و 
باید به تولید فیلم که منجر به اشتغالزایی 

در سینما می شود هم توجه ویژه کرد.
وی با اشــاره به ترافیک فیلم ها در 
پشت اکران گفت: ظرفیت اکران آنلاین 
می تواند به روند نمایش فیلم ها و کاهش 
ترافیــک فیلم ها در ســینماها کمک 
کند. با تقویت ظرفیــت اکران آنلاین 
می توان فیلم ها را بــه دو بخش برای 
نمایش تقســیم بندی کرد که با این 
شیوه می توان راهکاری هم برای رونق 

سالن های سینما اندیشید.
اولویتباکمکهایامدادیاست

ســجاد نــوروزی، مدیر ســینما 
آزادی، هم با اشــاره بــه بودجه ۲۷۵ 
میلیارد تومانی سینما در سال ۱۴۰۰ 
و اولویت های اســتفاده از این بودجه 
به ایلنا گفت: کرونا زیرســاخت فنی 
و زیرســاخت ارائه محصول سینما را 
تحت تاثیر قرار داده اســت. بخشی از 
این زیرساخت؛ سالن های سینماست 
که محل عرضه اســت اما به طور کلی 
آســیب های جدی دیده انــد. بعد از 
سینماها دفاتر پخش و مهم تر از همه 
شاغلین در حوزه سینما که به واسطه 

کم شدن تولیدات بیکار شدند.

وی افزود: اولویت های بودجه سینما 
در سال آینده باید اولویت های امدادی 
باشــد. یعنی یک جور امدادرسانی و 
بازطراحی و ریکاوری این موجود نیمه 
جانی باشد که کرونا آسیب های جدی 
به آن زده است. اگر قرار باشد باز هم این 
بودجه  صرف تولیدات بی مخاطب شود 
اتفاق جدیدی نمی افتد و همان مسیری 
که در این چهل سال سینمای دولتی 
بی مخاطب داشته، ادامه پیدا می کند. 
امروز حرام است حتی یک ریال از بودجه 
صرف تولیداتی شود که از همین الان 
معلوم است مخاطبی ندارند، حالا با هر 
ویترینی که می خواهد باشد. چه فیلم 
ارزشی باشــد چه فیلم روشنفکری یا 

اجتماعی و ...
وی با اشــاره به ردیف بودجه تولید 
فیلم های فاخر در بودجه ســال آینده 
گفت: »فیلم فاخر« یک ترکیب بی معنی 
و فاقد هویت است. چه کسی می تواند 

بســنجد که یک اثر فاخر است؟ وقتی 
می شود با بودجه ۲۰۰ میلیون تومانی 
فیلمی ساخت که از لحاظ ارزش هنری و 
حتی جذب مخاطب از یک پروژه چند ده 
میلیاردی بیشتر منفعت ایجاد می کند، 
واژه فیلم فاخر به خودی خود بی معنی 
می شود. این واژه مثل همان واژه های 
بی معنی کــه در دهه شــصت تحت 
عنوان سینمای معناگرا ایجاد کردند 
که خروجی اش فردی مثل مخملباف 
بود که وضعیت امروزش مشخص است. 
تنها کارکرد واژه سینمای فاخر پر کردن 
جیب عده ای است که در نهایت خروجی 
آن ها هم نه برای سازمان ها و نهادهای 
دولتی مطلوب اســت و نه مخاطب از 
آثار رضایــت دارد. اصولا چرا باید برای 
واژه ها یک بار و وزن اضافه درست کنیم 
که بعد از پس اداره اش برنیاییم؟ معنی 
فاخر یعنی چی؟ چه متــر و معیاری 
برای فیلم »فاخر« وجود دارد؟ آیا صرف 
اینکه پروداکشــن عظیم داشته باشد 
فاخر اســت؟ آیا فیلــم »فاخر« فقط 
باید با پول دولت ســاخته شود؟ یعنی 
کســی در بخش خصوصــی بخواهد 
 فیلمی با مفاهیم ارزشمند تولید کند 

امکانش نیست؟
نــوروزی بــا بیان 
اینکه دولت نباید در 
تولید فیلم دخالت 
کنــد و بودجــه را 
باید در زیرساخت 
صرف کنــد، گفت: 
اینکه دولت بخواهد 
در تولیــد فیلــم 
حضور فعال داشته 
باشد، اشــتباه است. 
بودجه های سینمایی 
باید در زیرساخت ها و 
تقویت زیرساخت ها، 
ســاخت و تجهیــز 
سالن های سینما در کشــور استفاده 
شوند. بسیاری از فیلمسازانی که ادعای 
اســتقلال فکری و کاری دارنــد و با پز 
روشنفکری فیلم می سازند، از وام ها به 
مراتب بیشتر متنعم شــدند و آثاری 
ساختند که اصلا مخاطب نداشته. یک 
عده هم در لباس ارزشی بودجه خواری 
می کننــد. دخالت دولــت در تولید 
محکوم به شکســت است مگر با یک 
فرمول خاص اتفــاق بیافتد. درغیر 
این صــورت وام های خــرد و بدون 
بازگشــت که بین فیلمسازان پخش 
می کنند اصلا معنی ندارد. سال آینده 
برای ســینمای ایران ســال سختی 
است. دولت باید نســبت به معیشت 
و بیمــه هنرمنــدان با حساســیت 
بیشــتری کار کند. باید نســبت به 
تجهیز زیرســاخت های فنی سینما 
مثل ساخت سالن و واردات تجهیزات 

فنی اقدام کند.

افزایش۳0درصدیبودجه1400سینما؛رضایتسینماگرانرافراهمنکرد

درمان سرپایی برای ریکاوری یک موجود نیمه جان 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

جشنواره فیلم فجر امسال بدون 
اکران فیلم ها برگزار می شود

دبیر جشنواره فیلم 
فجر گفت که جشنواره 
امســال بدون نمایش 
فیلم ها در ســالن های 
ســینما برگزار خواهد 

شد. محمدمهدی طباطبایی نژاد، در یک نشست 
خبری آنلاین افزود: امسال ســاده ترین تصمیم 
تعطیلی این رویداد بود؛ اما جمع بندی های متعدد 
با اهالی سینما در شورای سیاستگذاری ما را به این 
نتیجه رســاند که در وهله اول جشنواره فقط برای 
داوران جشنواره برپا شود. یعنی رویدادی که در آن، 
جشنواره هیچ نمایشی نخواهد داشت و داوران در 
بخش های مختلف فیلم هــا را خواهند دید. اگر در 
روزهای پیش رو وضعیت سلامت رو به بهبود برود، 
اولین گزینه این است که آثار کاندیدای هیات داوران 
از جمع فیلم های رســیده در بخش های گوناگون 
برای مخاطبان اولویت اول، )اهالی سینما و رسانه( و 
در اولویت دوم برای مخاطبان به شیوه ۵۰ درصدی 
به نمایش درآید. به گفته وی، جوایز جشنواره در روز 

۲۲ بهمن اعطا خواهد شد.
    

  انتشار نسخه ویژه نابینایان 
»بنفشه آفریقایی«

فیلــم ســینمایی 
»بنفشــه آفریقایــی« 
ســاخته مونــا زندی 
حقیقــی، بــا صــدای 
علیرضا شــجاع نوری 

بازیگر ســینما، تئاتر، تلویزیون و تهیه کننده این 
اثر، توضیح دار شــد. به گزارش ایلنا، نظارت متن و 
ضبط نسخه ویژه نابینایان فیلم سینمایی »بنفشه 
آفریقایی« به عهده کیوان کثیریان بوده، متن روایت 
آن را بابک بهرام بیگی نوشته و در استودیو سنا ضبط 
شده اســت. علیرضا علویان نیز صدای این برنامه را 

تدوین و میکس کرده است.  
    

نمایش »گورکن« در جشنواره 
فیلم سالرنو ایتالیا 

»گورکــن«، بــه 
کارگردانــی کاظــم 
ملایی و تهیه کنندگی 
سینا سعیدیان، در ادامه 
نمایش جهانی خود، در 

بخش مسابقه آثار سینمایی »هفتاد و چهارمین 
جشنواره بین المللی فیلم ســالرنوی ایتالیا« به 
نمایش درمی آیــد. به گزارش ایلنــا، »گورکن« 
داستان زنی به نام سوده شریف زادگان با بازی ویشکا 
آسایش است که درست قبل از ازدواج مجددش 
دچار یک چالش ســخت در زندگی شخصی اش 
می شــود. این فیلم در اولین نمایش جهانی خود 
نامزد جایزه بهترین فیلم در بخش استعدادهای 
جدید آسیایی »بیست و سومین جشنواره شانگهای 
چین« شد و در اولین نمایش آمریکای شمالی خود 
توانست جایزه بهترین فیلم داستانی را از »بیست و 
هفتمین جشنواره فیلم آستن« دریافت کند. این 
فیلم در ادامه در »بیست و نهمین جشنواره فیلم 
برکلی آمریکا« جوایز بهترین فیلم خارجی زبان 
و بهترین فیلم از نگاه تماشاگران و در »ششمین 
جشنواره بانکوک تای تایلند« و »دهمین جشنواره 
ویاوگای آمریکا« جوایز بهترین فیلم سینمایی را 
دریافت کرد.  »گورکــن« در آخرین نمایش خود 
دیپلم افتخــار بهترین فیلم از نگاه تماشــاگران 
را از »سیزدهمین جشــنواره فیلم های آسیایی 

فیلادلفیا« دریافت کرد.
    

»خورشید« بهترین فیلم 
جشنواره قطر شد

فیلــم ســینمایی »خورشــید« تازه تریــن 
اثر مجید مجیدی همزمان با مشــخص شــدن 
پخش کننده بین المللی خود به عنوان بهترین فیلم 
جشنواره »اجیال« قطر معرفی شــد. به گزارش 
 »Strand Releasing« ایلنــا، کمپانــی
حق پخش فیلم »خورشــید« ســاخته مجید 
مجیدی را به دســت آورده اســت. ایــن فیلم 
که امســال نماینده ســینمای ایران در شاخه 
بهترین فیلم بین المللی جوایز سینمایی اسکار 
 اســت از طریق ایــن کمپانی در آمریــکا اکران 

خواهد شد. 
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